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Abstract 

Background: Glasgow Coma Scale (GCS) is a reproducible tool used by nurses in 

almost every healthcare facility to assess level of consciousness in a patient with a 

neurological problem. Critical thinking used with the skill and knowledge in assessing 

the GCS is the foundation of all nursing practice. 

Objectives: The study aims to assess nurse's knowledge concerning Glasgow Coma 

Scale (GCS) and to find out the relationship between nurses' knowledge and their 

demographical characteristics include Age, Gender, educational level and years of 

experiences. 

Methodology: descriptive study was carried out at four hospitals (Al- Basra Education 

hospital - Al -Sadr Education hospital– Al-mwana Hospital - General Fayhaa hospital. 

Non-probability (purposive) samples of 70 nurses were selected according to special 

criteria. A questionnaire designed by the researcher, scales were adopted and modified 

through extensive review of relevant literature. 

Results: The results demonstrate that The level of knowledge of GCS recorded among 

nurses in this study was Average knowledge (41.4%) 

Conclusions: The level of knowledge of GCS recorded among nurses in this study as 

Average knowledge (41.4%). There was non-significant relationship between nurses' 

knowledge and their demographic characteristic. In the recommendation, a booklet 

should be designated and distributed to all nurses who were working in neurological 

wards and Emergency Unit including standard of (G.C.S) that must be applied and 

fallowed in neurological wards and Emergency Unit. And an education program should 

be designed to the nurses who were working in the neurological ward and Emergency 

Unit to increase their knowledge concerning application of G.C.S. 
 

 

 

 

 

 

 



 ]اكتب نصاً[
 

 

 جاهعت البصرة

 كلٍت التورٌض

 

 عنىاى البحث: 

 تقٍٍن هعرفت الوورضت بخصىص هقٍاس غلاسكى للغٍبىبت فً أقسام الطىارئ والجراحت العصبٍت
 

 الطلاب: 

 سجى غالً علٍىي ، هرٌن باسن هىنس

 

 بإشراف: 

 ًجهذرس هساعذ: دعاء هحوذ با
 

 الولخص  

سعاٝح صحٞح ٕ٘ أداج قاتيح ىيرنشاس ذغرخذٍٖا اىََشضاخ فٜ مو ٍشفق  (GCS) ٍقٞاط غلاعن٘ ىيغٞث٘تح الخلفٍت:

ذقشٝثاً ىرقٌٞٞ ٍغر٘ٙ اى٘عٜ ىذٙ ٍشٝض ٝعاّٜ ٍِ ٍشنيح عصثٞح. اىرفنٞش اىْقذٛ اىَغرخذً تاىَٖاسج ٗاىَعشفح فٜ 

الإٔذاف: ذٖذف اىذساعح إىٚ ذقٌٞٞ ٍعشفح اىََشضاخ فَٞا ٝرعيق  .ٕ٘ أعاط جَٞع ٍَاسعاخ اىرَشٝض GCS ذقٌٞٞ

تِٞ ٍعشفح اىََشضاخ ٗخصائصٌٖ اىذَٝ٘غشافٞح تَا فٜ رىل ٍٗعشفح اىعلاقح  (GCS) تَقٞاط غلاعن٘ ىيغٞث٘تح

 اىعَش ٗاىجْظ ٗاىَغر٘ٙ اىرعيَٜٞ ٗعْ٘اخ اىخثشج

ٍغرشفٚ اىصذس  -أجشٝد اىذساعح اى٘صفٞح فٜ أستعح ٍغرشفٞاخ )ٍغرشفٚ اىثصشج اىرعيَٜٞ  هنهج الذراست: .

ٍَشضاً ٗفق  07اخ غٞش احرَاىٞح )ٕادفح( ىعذد ٍغرشفٚ اىفٞحاء اىعاً( ٗذٌ اخرٞاس عْٞ -ٍغرشفٚ اىَ٘اّح  -اىرعيَٜٞ 

ٍعاٝٞش خاصح. الاعرثٞاُ اىزٛ صََٔ اىثاحث ، ٗذٌ اعرَاد اىَقاٝٞظ ٗذعذٝيٖا ٍِ خلاه ٍشاجعح ٗاععح ىلأدتٞاخ راخ 

 اىصيح

 حاىَعشفاىَغجو تِٞ اىََشضاخ فٜ ٕزٓ اىذساعح ماُ ٍر٘عط  GCS أظٖشخ اىْرائج أُ ٍغر٘ٙ اىَعشفح تـ النتائج: .

(41.4٪).  

٪(. ىٌ ذنِ 4..4تِٞ اىََشضاخ فٜ ٕزٓ اىذساعح مَعشفح ٍر٘عطح ) GCS عجو ٍغر٘ٙ اىَعشفح تـ الاستنتاجاث:

ْٕاك علاقح راخ دلاىح إحصائٞح تِٞ ٍعشفح اىََشضاخ ٗخصائصٌٖ اىذَٝ٘غشافٞح. فٜ اىر٘صٞح ، ٝجة ذخصٞص 

  جْحح الأعصاب ٗٗحذج اىط٘اسئ تَا فٜ رىل ٍعٞاسمرٞة ٗذ٘صٝعٔ عيٚ جَٞع اىََشضاخ اىزِٝ ماّ٘ا ٝعَيُ٘ فٜ أ

(GCS)  َٜٞاىزٛ ٝجة ذطثٞقٔ ٗإساححٓ فٜ أجْحح الأعصاب ٗٗحذج اىط٘اسئ. ٗٝجة ذصٌَٞ تشّاٍج ذعي

 .G.C.S ىيََشضاخ اىزِٝ ماّ٘ا ٝعَيُ٘ فٜ جْاح الأعصاب ٗٗحذج اىط٘اسئ ىضٝادج ٍعشفرٌٖ تشأُ ذطثٞق


